
יציאת שבת ר"ת: 20:35 יציאת שבת: 19:58   כניסת שבת: 18:50   העלון מופץ לזיכוי הרבים. הנך יכול להיות שותף: 0545830196 | 0524643054בס"ד טו' טבת תשע"ז  הדלקת נרות: 16:25  |  יציאת שבת: 17:35  |  יציאת שבת ר"ת: 18:09בס"ד ט"ו באב תשע"ו  

גליון 167

פרשת ויחי

עלון
ירכתי צפון

קרית מלך רב

העלון השבועי של תושבי קריית שמונה והסביבה מטעם: כולל 'בית יהודה' - מוסדות 'מערת עדולם' ומיסודו של בי"כ 'אוהל משה'

זמני כולל 'בית יהודה' – 'מערת עדולם' )רח' המחתרת 3(

שבתשישיחמישירביעישלישישניראשון

10:45 – שיעור בדף 18:30-19:30 פרשת שבועהלכות שמירת הלשוןהלכות שמירת הלשוןלימוד שירת הבקשותהלכות ברכות19:00
היומי – מסכת בבא 

מציעא

שיעור בבן איש חי 
עם המרא דאתרא, 
לאחר תפילת מנחה 19:15

20:15 ספר המצוות 
לרמב"ם

הלכות שבתהלכות שבתהלכות תפילה20:00 -הלכות תפילה

מוצ"שערביתערביתערביתערביתערבית21:00

21:25
שיעור בדף היומי – 
מסכת בבא מציעא

שיעור בדף היומי – 
מסכת בבא מציעא

שיעור בדף היומי – 
מסכת בבא מציעא

שיעור בדף היומי – 
מסכת בבא מציעא

בכל מוצ"ש השיעור בדף היומי בשעה 20:30 שיעור בדף היומי

22:10 - שיעור מיוחד בספר 
מלכים. עד 23:15.

ניתן להקדיש את השיעורים להצלחה, לרפואה 
או לע"נ

העלון מוקדש לרפואת נעימה בת כתון

למשפחת יעקב הי"ו

פרשת ויחי | עמוד 4

יעקב אבינו מברך את השבטים ומגלה להם מי עתיד למלוך על האומה. הוא עובר 
שבט שבט ומסביר מה הם כשרונותיו, וממילא מדוע אינו ראוי למלוכה. ברצוני 
להתעכב על שבט דן שיש בשלילת מנהיגותו הבנה לחיינו אנו. ואת הדברים האלו 

שמעתי מפי הרב עוזי ביננפלד שליט"א. 

"לישועתך קיויתי השם"
יעקב אומר לדן: "דָּן יָדִין עַמּוֹ כְּאַחַד שִׁבְטֵי יִשְׂרָאֵל: יְהִי דָן נָחָשׁ עֲלֵי דֶרֶךְ שְׁפִיפֹן עֲלֵי 
אֹרַח הַנֹּשֵׁךְ עִקְּבֵי סוּס וַיִּפֹּל רֹכְבוֹ אָחוֹר" חז"ל מסבירים )תרגום יונתן(, שיעקב רואה 
ברוח הקודש את הישועה שהייתה בימי שמשון. הפסוקים מתארים איך שמשון 
הורג בפלשתים, מעקר סוסיהם וגורם להם לברוח בפחד. ועל זה יעקב אבינו אומר: 
ישׁוּעָתְךָ קִוִּיתִי השם!" – כאן מוסיף התרגום יונתן: שיעקב רואה גם את הישועה  "לִֽ
שהייתה בימי גדעון בן יואש, ואת הישועה של שמשון שהזכרנו, ועל שניהם הוא 
אומר 'אני לא מחכה לישועה כזו' - שתי הגאולות האלו, היו לשעתן בלבד, משהו 
שהוא עובר. אומר יעקב: 'אני מחכה לישועה של משיח בן דוד שעתיד להוציא אותנו 
מהגלות לעולם'. לכאורה לא מובן מה הבעיה בגאולה אם תהיה ב'סגנון' שמשון 
וגדעון, הרי כשחוזרים בזמן לעיין בספר שופטים אנו מוצאים בשני המנהיגים האלו, 
גבורה ועוצמה אדירה? נספר בקצרה את סיפור שמשון וגדעון ונבין מדוע יעקב לא 

לקט הלכות פסוקות מפי סופרים וספרים
א. אמן חטופה, שממהר לענות אמן ולסיים קודם שמסיים המברך.

ב.  אמן קטופה, שמחסר קריאת נו"ן ואינה ניכרת. 
ג. אמן יתומה, שעונה אחר ברכה שחייב בה ויודע איזה ברכה זו, אך אינו שומעה. 

או ברכה שאינו חייב בה כגון חזרת השליח ציבור ואינו יודע איזו ברכה זו. 
ד. כתב מרן לא יענה אמן 'חטופה' דהיינו כאילו האלף נקודה בחטף. וכן שלא יחטוף 
וימהר לענות אותו קודם שיסיים המברך. וכן לא יענה אמן 'קטופה' דהיינו שמחסר 
קריאת הנו"ן ואינו מוציאה בפה שתהא נכרת. ולא יענה אמן 'יתומה' דהיינו שהוא 
חייב בברכה אחת ושליח ציבור מברך אותה וזה אינו שומעה אף על פי שיודע 
איזו ברכה מברך השליח ציבור מאחר שלא שמעה לא יענה אחריו אמן דהוי אמן 
'יתומה'. ולא יענה אמן קצרה אלא ארוכה קצת כדי שיוכל לומר 'אל מלך נאמן' ולא 
יאריך בה יותר מדאי לפי שאין קריאת התיבה נשמעת כשמאריך יותר מדאי. ע"כ.
ה. וכתב הרמ"א ויש מחמירים דאפילו אינו מחויב באותה ברכה לא יענה אמן אם 
אינו יודע באיזה ברכה קאי שליח ציבור דזה נמי מקרי אמן יתומה. ולא ימתין עם 

עניית האמן אלא מיד שכלה הברכה יענה אמן. ע"כ.
ו. וכתב המ"ב )ס"ק ל"א( דעת המחבר דווקא אם רוצה לצאת באיזה ברכה שהוא 
חייב כגון שרוצה לצאת ידי תפלה וקידוש וכה"ג אבל אם אינו חייב כגון שכבר 
התפלל לעצמו אף דמצוה לכל אדם לשמוע חזרת השליח ציבור מכל מקום אין 

עליו חיוב בעצמיות הברכה, וכל שכן אם האמן הוא מסתם 
ברכות דעלמא מותר לדעת המחבר לענות אף שהוא אינו יודע 
על איזה ברכה הוא עונה רק ששמע לאחרים שעונים, והרמ"א 
בהגה פליג ואוסר אפילו בכל הברכות אם אינו יודע על איזה 

ברכה הוא עונה. ע"כ. 
ז. וכתב בהגהות 'איש מצליח' שהבא"ח )פרשת תרומה אות י"ג( 

פסק כדעת מרן. אבל הכה"ח )אות מ"ז( כתב שנכון ליזהר שלא לענות אמן אפילו 
אחר ברכה שאין מחויב בה כגון ברכת התורה והנהנין אלא אם כן שמע וידע איזו 
ברכה מברך המברך. עי"ש. ונראה דוי"ו לחלק קאמר, שמע, או ידע ואע"פ שלא 
שמע, דאי תרתי בעינן תקשי ליה סוגיא דפרק החליל. וחומרא זו דלא כמאן. ע"כ. 

ח. וכתב ב'הליכות עולם' )עמוד קצ"ד(, אסור לענות אמן יתומה. והיינו שעונה אמן 
אחר ברכה שהוא חייב בה, ושליח ציבור מברך אותה, והוא אינו שומעה, אף על פי 
שיודע איזו ברכה מברך השליח ציבור, כיון שלא שמע הברכה אינו רשאי לענות אמן.
ט. ויש מרבותינו הראשונים שסוברים שאמן יתומה היינו אפילו בברכה שאינו חייב 
בה, אלא שאינו יודע איזו ברכה מברך השליח ציבור. ויש לחוש לדבריהם. ולכן אפילו 
כבר התפלל שמונה עשרה, ואינו צריך לצאת ידי חובה בחזרת השליח ציבור, אם 

אינו יודע איזו ברכה מברך השליח ציבור, לא יענה אחריו אמן.
י. והוא הדין בברכות הנהנין וברכות ספר תורה, שאם אינו יודע מה היא הברכה, לא 

יענה אמן. אבל אם יודע איזו ברכה מברך, אף על פי שאינו שומעה 

יעקב מחכה לישועה    רב קהילת "אוהל משה", הרב איתמר לוי הי"ו 
חפץ בישועה כזו. נתחיל עם גדעון.

                            ישועת גדעון
גדעון בוחר 300 חיילים )מתוך 32,000 אלף שבאו!(, ואיתם 
הורג 135,000 חיילי האוייב שהיו תערובת של כמה עמים: 
'עמלק, עמון וכל בני קדם'. נס אדיר! שעד ימי ישעיהו הנביא 
השאיר רישומו. עד היום המשפט שאמר: "ממני תראו וכן 

תעשו!" - נמצא בבה"ד 1, כמסר לכל מפקדי צה"ל. אחרי הנצחון המעורר השראה, 
הציעו לגדעון שישאר למשול על האומה גם הוא וגם בניו אחריו. אבל גדעון 
מצטנע ומחליט לתת 'שיעור' טוב באמונה, ואומר להם שלא הוא ימשול בהם ולא 
בנו "השם ימשול בכם!". וכאן ההחמצה הגדולה. צריך להבין שבאותם ימים, עם 
ישראל עבדו את הבעל )=אל הגשם( בנוסף לעבודת ה'. כאן יכל גדעון לעצור את 
כל ההיסחפות אחרי העבודה זרה הזאת, שהרי לכל אחד מהעם היה 'בעל' בחצר. 
היה עדיף שגדעון יסכים לקבל מלכות זו ולתת הוראה לכל 300 חייליו - שבודאי 
יעשו כל שיצוה - לעבור בית בית ולחסל את כל העבודה זרה שימצאו. במקום זאת 
בחר גדעון לתת שיעור טוב באמונה לחייליו, וממשיך לחיות את חייו הפרטיים. 

המשך בעמוד 2 <הוא משאיר את עבודת הבעל להיות קיימת עד ימי אליהו הנביא 

המשך בעמוד 3 <

פינת הילדים | יוסי אלימלך

שַׁבָּת שָׁלוֹם יְּלָדִים יקרים!

כאשר יוסף רצה שיעקב יברך את בניו, בתחילה יעקב לא רצה לברך 
אותם: "וַיַּרְא יִשְׂרָאֵל אֶת בְּנֵי יוֹסֵף וַיּאֹמֶר מִי אֵלֶּה" - הכוונה מי אלה שלא 
ראויים לברכה, מדוע לא ראויים לברכה?. מפני שמאפרים עתיד לצאת 
ירבעם ואחאב, וממנשה יצאו יהוא ובניו. אך יוסף ענה לו: "בָּנַי הֵם אֲשֶׁר 
נָתַן לִי אֱלֹקים בָּזֶה" יוסף הסביר ליעקב שהוא התחתן עם אסנת בת דינה 
ולא עם גויה. אז נחה דעתו של יעקב ואמר לו: "קָחֶם נָא אֵלַי וַאֲבָרְכֵם" 
ושם את ידו הימנית על אפרים וידו השמאלית על מנשה מפני שעתיד 
לצאת מאפרים יהושע. וממנשה יצא גדעון. מכאן ילדים יקרים לומדים 
כמה חשובה הברכה של צדיק ואיזה כח יש לצדיק לראות דברים שאנו 

לא רואים ושיהיו בעתיד. 

חידודון:

אני חי לא מת, על מי מדובר? פרק מ"ט רש"י.             

את התשובות ניתן לשלוח עד יום שני למספר: 0524833248

בפרס לחידודון זכתה: אורי יחיאל זוהר
בכרטיסי פחית זכו: איתן נגר, הדר חקק, טוהר תמר לוי

היכונו להגרלה הגדולה בין כל המשתתפים 
בחידודון, מהרו לשלוח תשובות!

תודה לתורמים: עודד מספרת מוזה על הפרס לחידודון
ורפאל דהן, מכון 'עטרת סתם', על כרטיסי הברד לזוכים

העלון מוקדש לרפואתם ולזיווגם של:

 עמית מיימון בן אסתר ארבל בת סיגל מאיר בן חנינה אידה אזרן בת סולטנה

  פנחס מיכאל בן חנה פנינה והדס אלביליה הוד יהודה בן אביבית

גליון זה נלמד על ידי מאות קוראים בעיר ובסביבה. העלון יוצא בעזרתם ולהצלחתם של משפחת קריספין עמרם וגילה הי"ו.
alon.zafon1@gmail.com :עיצוב גרפי: רבקה רייך | עריכה: הרב איתמר לוי | נשמח לקבל הערות והארות לגבי העלון בדוא"ל

בס"ד

קייטרינג כשר למהדרין

לכל סוגי האירועים
שבתות חתן, אזכרות ועוד...

 כל הבשרים חלק שיטת בית יוסף, כל הסלטים מהדרין חסלט

ניתן להזמין גם אירועים בכשרויות הבד"ץ הרב מחפוד ועטרה

עודד קדושלהזמנות: 052-8415550
מאור - 0525391942

מורה לנהיגה
אוטמטי ´ רגיל

קובי רידי

∞∑∑≠∑πµ∞≥∞∂ Æטל
∞µ∞≠µ∑∞∑∞≥∑ Æנייד

kobi.ridi@gmail.com Æמייל

אזור תעשיה דרומי )מתחם one( קרית שמונה
טל. 04-6905595 | נייד יוני דהן: 050-5228400

האולם החדש של הצפון

בניין רווה, טל': 046392510

שיעור נשים בכל יום ראשון
בכל יום ראשון מתקיים שיעור בהלכה על פי סדר קבוע 

בנושאים הבאים: שבת, תפילה, ברכות, כשרות הבית, 
איסור והיתר, טהרת המשפחה ועוד. וברבע שעה אחרונה 

של השיעור עוסקים בפרשת השבוע.

הנושא כעת: 'הלכות ברכות – חלק שלישי' 

השיעור מתקיים בבית כנסת 'אוהל משה' )שכונת הורדים 
ליד המקוה(, בשעה 20:30 עד 22:00. 

לפרטים: 0506476200 – צופיה דגן

תיקון המידות | הרב עדיאל כהן

אנו עוסקים כבר כמה שבועות במידת הענווה. האם הגיוני שהענווה 
תביא לנו עצבות? לכאורה פעמים רבות היא נראית כמו עצבות. הרי 
מישהו ענו הוא מכנס את הכוחות שלו פנימה, ולא מראה אותם לכולם. 
הוא לא אוהב להראות לכולם מיהו באמת, וזה נראה הפוך מהכוחות 

שיש לאדם שמח. 

אך, אין זה כך! ענווה מביאה היא באמת לשמחה, ולא לעצבות. אדם ענו 
לא מושפע מדברים חיצוניים, לא אכפת לו יתר על המידה משפיטה 
חיצונית. הוא מתבונן במה שה' רוצה ממנו, ויודע שרק בעיני ה' הוא 
נמדד, ורק ממנו הוא מקבל את חיותו. לכן, גם אם זה לא תמיד נראה 

כך, הענו הוא בשמחה תמידית. 

וכך אומר הרב קוק: "כל זמן שהענווה מביא עיצבון היא פסולה, וכשהיא 
כשרה מוסיפה היא שמחה, גבורה וכבוד פנימי" )ענווה, ז'(. בשבועות 

הבאים נלמד בע"ה את המשך המשפט של הרב קוק.

ענווה ושמחה

"עץ חיים היא למחזיקים בה ותומכיה מאושר"

רבי נחמן מברסלב היה אומר: 
אין לך צריך לבריות – כרודף אחר הכבוד.

רבי ברוך מסטוטשיק היה אומר:
מי שאינו תופס מקום, יש לו מקום בכל 

מקום.

הבעש"ט היה אומר:
מקור העצבות – גאווה, חושב שהכל מגיע לו.

רבי אברהם מסלונים היה אומר:
קל לו לאדם להיכנע מפני הגדול ממנו;

מסוגל הוא להיכנע בפני הקטן ממנו, מעשה עניו;
אבל קשה לו להיכנע בפני חברו, השווה לו 

במעלה.

מהי אמן חטופה, קטופה ויתומה?    המרא דאתרא, רב העיר הרה"ג שלום לוי שליט"א 
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פרשת השבוע היא כולה ברכה, יעקב אבינו רגע לפני מותו מברך את כל 
אחד מילדיו. אך הוא אינו בוחר לברך אותם בתוך ליבו וגם לא בקול בתפילה 

אל הקב"ה בלבד, אלא בוחר לברך אותם בפניהם.

לכאורה, ניתן היה לחשוב שמאחר ויעקב שוכב על ערש דווי, אז הגיוני 
יותר שהוא יהיה תשוש מכדי לדבר ועל כן יברך את ילדיו בליבו, או שישא 
תפילה לבורא עולם ויבקש ממנו ברכה- אך יעקב מכנס את כולם יחדיו 
ומברך כל אחד מהם. ולמרות שיעקב עיוור, הוא רואה את הייחודיות של 
כל אחד מילדיו ומברך כל אחד מהם בהתאם לתכונות האופי המייחדות 

אותו, לייעוד שלו ולנחלה האישית שלו.

יעקב מכיר במשמעות העמוקה החבויה במילות הברכה וביכולת שלהן 
להשפיע על המתברך, ולכן הוא לא רוצה רק לברך את ילדיו אלא שהוא 
רוצה גם לכוון אותם באמצעות הברכה ולתת להם כוחות להמשיך ולפעול 

במסלול הנכון עבורם.

יעקב אבינו בוחר לברך בפניהם משום שידע שישנה ברכה בתוך ברכה.

כמו הפרשה כולה, גם לברכה יש רובד סמוי וגלוי- מן העבר האחד אנו 
לומדות מהי עוצמת הברכה ומה הכוח של תפילה על אחר בפני הקב"ה. 

א. בד"כ מנוקדת בי"ת בפתח והמ"ם בסגול ודגש, כמו בַּמֶהּ כּחֹוֹ גדול )שופטים 
ט"ז, ה'(, בַּמֶּה נשוב )מלאכי ג',ז'(.

ב. כשתבוא מלת "במה" לפני מלה הפותחת באות א' או ה', תנוקד המ"ם 
בקמץ, כמו: "בַּמָהּ אֵדַע" )בראשית ט"ו,ח'(, בַּמָּה היתה החטאת הזאת )שמו"א 
י"ד,ל"ח(, וכן בסוף פסוק תנוקד בקמץ לדוגמא: "ויאמר ה' אליו בַּמָּה" )מלכים 

א' כ"ב,כ"א(.

ומן העבר השני, אנו לומדות על כוחן של מילות ברכה ככלי שמחזק, מעודד 
ומכוון, כשאת מברכת מישהי את גם מחדדת בה את מה שזקוקה לו באמת, 

את מעודדת בה אמונה טהורה ומנערת ממנה כל ספק.

כשיעקב מברך את בניו של יוסף- אפרים ומנשה הוא בוחר להניח את 
ידיו על ראשם בזמן הברכה ובכך הוא גם מלמד אותנו על רובד נוסף 
של הברכה: ידיו של יעקב אבינו משמשות כצינור שמחבר בין יעקב לבין 
נכדיו, וכך גם כוחה של הברכה, כשאת מברכת מישהי מעומק ליבך, את 
הופכת להיות צינור ברכה עבורה, ובדרך זו את גם מרחיבה את ההשפעה 

הרוחנית שלך, יותר ויותר.

לפעמים, אנו מברכות מישהי בלב כי אנו חוששות להביך או לתת לה תחושה 
של רחמים. אך לפעמים אנו חוששות כי אנו מבינות שכמו היד הזו שמחברת 
בין הפנימיות לחיצוניות, כך גם הברכה הזו חושפת משהו בך, באהבה שלך 
אל אותה אחת או במקום שבו את רגישה בעצמך  אך כשאת מתעלה על 
התחושה הזו את בעצם פותחת את ליבך ובכך את גם מתברכת בתוך תוכך.

 את יכולה לברך מישהי וגם לגרום לה להתחזק מתוך הברכה, אז תפתחי 
את ליבך וכך הקב"ה ישפיע גם עלייך שפע ברכה וישועה אכי"ר שבת שלום!

על פי זה הגיה הרב מלאכת שלמה עדני )תחילת פרק שני במסכת שבת( במשנה 
"בַּמֶּה מדליקין וּבַמָּה אין מדליקין", מלת בַּמֶּה הראשונה מ"ם בסגול, והשניה 
מ"ם של מלת "וּבַמָּה" בקמץ, כיוון שבאה לפני מלת "אין" שפותחת באל"ף.

דוגמאות נוספות: "בַּמֶּה טומנין וּבַמָּה אין טומנין", "בַּמָּה אשה יוצאה וּבַמָּה 
אינה יוצאה", בדוגמא השניה שניהם מנוקדות בקמץ מכיוון שאחריהם מלה 

המתחלת באות אל"ף.

שצורח: "עד מתי אתם פוסחים על שתי הסעיפים?! אם השם הוא האלוקים – לכו 
אחריו, ואם הבעל הוא האלוהים – לכו אחריו". בעצם גדעון נתן פתרון זמני ולא 

לדורות. את זה יעקב אבינו לא רוצה. נעבור לשמשון.

ישועת שמשון
שמשון נולד למשפחה מאוד מורכבת, ונסביר. באותם ימים היה קרע בין שבט יהודה 
לשבט הדני. עד כדי כך ששבט דן לא יכלו להמשיך לשבת בנחלתם. הרי 'גוש דן' 
של ימינו קרוי כך על שם דן ההסטורי, שהיה אמור להתיישב שם. אך למעשה שבט 
דן לא ישב שם וכפי שמתואר בספר שופטים )יח( כל השבט עלה צפונה )נחל דן 
של ימינו(. והסיבה לעלייתם, שהיו בשר תותחים לפלשתים שישבו מערבית להם, 
ומהצד המזרחי שבט יהודה היו מציקים להם. על רקע זה צומח שמשון. צללפונית, 
אימו, הייתה משבט יהודה, והיא עושה מעשה גדול - מתחתנת עם מנוח שהיה 
משבט דן. לה, לא אכפת מכל המחלוקת. כמובן, שזה למעשה יהיה הייעוד של 

הילד הנולד, לגרום לאחד בין השבטים. וכפי שהוא מנסה לעשות. 

לעורר את יהודה
שמשון, יוזם התקשרות עם הפלשתים על ידי חיתון עמם. כל זה רק בכדי לבקש 
סיבה להרגיז את הפלשתים, וזאת על מנת לעורר את שבט יהודה שיחזור להתנהג 
כמנהיג אמיתי הדואג לאחיו. שמשון לא רוצה לגרום למלחמה בין פלשתים לעם 
ישראל, ולכן הוא נותן את ההרגשה שהוא פועל לבד, שהפלשתים לא יגידו שהוא 
נשלח על ידי היהודים. כשפלשתים עולים לבקש את שמשון, אנו רואים את הפחד 

של שבט יהודה. שמשון הצליח לעורר אותם, אבל לא מספיק. במותו, שמשון 
מצליח לעשות מה שלא הצליח לעשות משך כל ימיו. כיצד?

נפילה לפרטיות
פלישתים תופסים את שמשון ומביאים אותו לעזה. שם מנקרים את עיניו. ובסופו 
של דבר עושים אירוע ענק בו השתתפו כל גדולי האומה הפלשתית, למעלה מ3000 
איש! במעמד הזה, שמשון אומר את המשפט המפורסם: "תמות נפשי עם פלשתים" 
ומוצא את מותו. כאן ההצלחה של שמשון, שהרי הפסוקים מתארים מי בא לקבור 
את שמשון: "וירדו אחיו )משבט יהודה( וכל בית אביהו )משבט דן( וישאו אותו 
ויקברו אותו בין צרעה ובין אשתאול בקבר מנוח אביו" – צריך להבין, ששמשון 
היה בתחתית הבניין, כך שלהגיע אליו בתוך כל ההריסות, ייקח כמה שבועות או 
חודשים. ובכל זאת רואים עבודת צוות משותפת בין שבט יהודה לשבט דן. שמשון 
הצליח במטרתו, אבל בדרך נפל לפרטיות עם עיניו, וכפי שראינו עניין הנשים )לכן 

נקרו את עיניו(. ועל זה אומר יעקב איני חפץ בגאולה כזו.

"תחי נפשי ותהללך"
לסיכום, יעקב לא רוצה גאולה סגנון שמשון שהיא נפילה לפרטיות, ולא ישועה של 
גדעון שנותן שיעור באמונה ל300 חייליו, במקום לשבור את הבעל. יעקב מחכה 
לדוד המלך. לעומת שמשון שצעק "תמות נפשי עם פלשתים", דוד המלך אמר: 

"תחי נפשי ותהללך". שבת שלום ומבורך.

מתחילתה ועד סופה, רשאי לענות אמן, בין בחזרת השליח ציבור )כשהתפלל כבר 
ויצא ידי חובת תפלה בעצמו(, ובין בברכות הנהנין וברכות קריאת ספר תורה. ע"כ. 

וכ"כ ב'הלכה ברורה' )אות כ"ד(.
יא. כששניים או שלושה אומרים קדיש ואחד מקדים ואחד מאחר יענה על הראשון 
ויש אומרים שיענה על האחרון. ויש נוהגים לענות אמן ואמן על שניהם. ואם יש 

ביניהם הפסק של תוך כדי דיבור עונה אמן על שניהם. 
יב. כתב המ"ב )ס"ק ד'( בשם הלק"ט )סימן מ"ח(: כששנים או שלושה אומרים קדיש יחד 
ואחד מקדים אם באין תוך כדי דיבור יענה עם הראשון או עם האחרון אמן ויעלה 
לכולם, ואם יש הפסק יענה על כל אחד ואחד. ע"כ. וכתב בהגהות איש מצליח, 
והנכון שיאמרו כולם בשווה עם השליח ציבור מלה במלה בלחש. וטוב שירימו 
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ברכת המשקים

כל המברך מתברך

ניקוד מלת במה:

ידוע ופשוט שפרשת ויחי הינה פרשה סתומה וכן הסיבה כמו שכותב רש"י - שנסתמו 
עיניהם ולבם של ישראל מצרת השעבוד. אך השאלה היא – מה היא 'סתימת 
עיניים'? וכי התעוורו ח"ו? בכדי להבין זאת אפשר לבחון מה הייתה התרופה וע"י 
כך נבין את הבעיה. וכמו שאומרים חז"ל שלפני שהקב"ה מביא מכה הוא מכין 
אֱלֹקִים" ואז "וַיִּשְׁמַע  את התרופה. והתרופה במצרים הייתה "וַתַּעַל שַׁוְעָתָם אֶל הָֽ
אֱלֹקִים", כלומר שהתרופה הייתה תפילה לכן מובן שסתימת העניים, היינו המכה, 
הייתה סתימת עניים מהתפילה. וכמו שאומרים חז"ל 'כרום זלות לבני אדם אמר 
ליה אלו דברים שעומדים ברומו של עולם ובני אדם מזלזלין בהן' ומפרש רש"י 

'כגון תפלה שעולה למעלה'.
ובגלות המר הזאת שאנו נמצאים בה, שכבר עברנו המון גלויות קטנות, פרטיות 
וכלליות, ונראה שכל יום מתרחקים יותר. ובכל מקום שולטים השנאה והתחרות, וחיי 
ה.  עֲבֹדָה קָשָֽׁ היום יום גוררים אותנו ואין אנו מרימים עינינו לשמיים מִקֹּצֶר רוּחַ וּמֵֽ
צריכים אנו להתעורר ולהפסיק לחשוב כיחידים אלא כציבור אחד ומאוחד, ולומר 
אֱלֹקִים".  די לצרותינו ולהחיש תפילה לבוראנו ושיתקיים בנו "וַתַּעַל שַׁוְעָתָם אֶל הָֽ
ואם קשה תפילתנו נשׂים לנגד עינינו את כל בני דורנו הסובלים והמעונים יחד 

עם שכינת עוזנו, הן החולים והן הפצועים לא עלינו. ואז נזעק 
מקירות ליבנו אל בוראנו שיחיש גאולתינו. ואמרו חז"ל ששערי 
דמעה לא ננעלו, לכן אל לנו להיות קשי עורף ואטומי לב, נזיל 

דמעה על כל צרותינו.
ויש לכל יהודי הזדמנות לפחות שלוש פעמים ביום, לבקוע 
עולמות וכמו שסידרו לנו חז"ל בתפילת עמידה, וכאשר נבין 

שהיא ברומו של עולם ולא נזלל בתפילתנו אז היא תבקע את כל המסכים עד לבורא 
עולמים. ואז ישלח הקב"ה את המלאך הגואל וכמו שאמר יעקב אבינו "הַמַּלְאָךְ 
הַנְּעָרִים" ופרש רש"י )באר בשפתי חכמים( שאין  יְבָרֵךְ אֶת  רָע  מִכָּל  אֹתִי  הַגֹּאֵל 
למלאך כח לגאול שום אדם בלא רשות הקדוש ברוך הוא. ונראה הדבר לכל אדם, 
שאין תפילתו עושה רושם והרי היא תפלת  הדיוט )פשוט(, אך דבר זה הינו עצת 
היצר הרע שיודע שע"י תפילה וכן ע"י תורה עם ישראל יגאל במהרה. אך היצר 

אינו מוותר ועושה כל שיכולתו לבטל אותנו מהתורה ומהתפילה.
יהי רצון שנזכה לתפלה מתוך קירות ליבנו ונבקע המסכים ונזכה למשיח צדקנו 

בבאכי"ר, שבת שלום

מסופר על עשיר שהחולשה שלו היתה נתונה לסוסים, מוכן היה לנסוע 
לקצה העולם, אם רק שמע שיש שם סוס מגזע משובח.

יום אחד, שמע העשיר על יריד סוסים גדול המתקיים אי שם באחת הערים 
הרחוקות. מיודענו לא התמהמה, נטל שני סוסים משובחים ביותר, האחד 

מזן מצרי והשני סוס הודי, רתם אותם אל המרכבה ויצא לדרך.

כל עוד השמש החמימה שלחה את קרניה, היו הללו שועטים קדימה 
בהרמוניה מלאה, אולם לפתע נעלמה השמש והחל לרדת גשם. הסוסים 

החלו להתמרד, זה פנה לימין וזה לשמאל. 

לא ארכה השעה והעשיר מצא את עצמו שקוע עם צמד סוסיו היקרים 
בשלולית מים. והנה הוא רואה איש זקן, לבוש בגדים בלואים, ישוב על 
עגלת קרשים עלובה, שאליה רתומים שני סוסים דלים וכחושים ולמרבה 
הפלא השניים נושאים את עגלת הקרשים בזריזות. האיש מביט ומשתאה, 
עומד הוא וקורא: "עצור!"  סיפר לו העשיר על סרבנותם של סוסיו,  חייך 

דנים  שעבר,  בשבוע  שהזכרנו  המרק  לסוגיית  בהמשך  צימוקים:  יין 
הראשונים לגבי יין העשוי מצימוקים, מה תהיה ברכתו. מרן פוסק )סי' 
רב, יא( שאם לקח קילו צימוקים ובישל עם חצי ליטר מים, ואח"כ סחטם 

וסינן, ברכתו 'הגפן'. זה לא מים. 

כיום: מרן מדגיש שכל זה דווקא בצימוקים שיש בהם לחלוחית של דבש 
הענבים. אבל כיום דרך הכנת הצימוקים על ידי ייבוש בתנור )כדי שיעמדו 
לאורך ימים(, ורק כשמוציאים אותם מהמחסנים למכירה, מרככים אותם 
שוב בתוך מיכלי מים עם סוכר, ומורחים עליהם שמן פראפין שיראה כאילו 
היום נקטפו. לכן ברכת המים שנסחטים מתוך הצימוקים הללו תהיה 'שהכל'.

)27 גרם(  ברכה אחרונה: גם לגבי ברכה אחרונה לאדם שאכל כזית 
מצימוקים אלו, אינו מברך אח"כ 'על העץ ועל פרי העץ', שמתוך כל מה 
שאכל היה רוב סוכר ומים. ורק אם יאכל שיעור גדול מהם, שאז בודאי 

יהיה שיעור כזית של ענבים, יברך 'על העץ'.

מיץ תפוזים סחוט: נחלקו הראשונים. יש אומרים )הראב"ן, הראבי"ה 

הזקן ושאל: "מה מקורו של הסוס האפור?", "מהודו!" השיב האיש. "ומה 

מקורו של הסוס השחור?", ממצרים"

"עכשיו הכל ברור", אמר הזקן, "הסוסים שלך משובחים וטובים כל אחד 

כשלעצמו, אך שניהם יחד לא יצלחו למלאכה. שכן בעוד סוסי שלי, אחים 

הם, שגדלו באותה אורווה ואכלו מאותו איבוס, כך שבכל מכה שאני מכה 

את האחד, מתגייס השני לעזרתו, למען לא יסבול אחיו. 

לעומת זאת סוסיך זרים הם זה לזה, אין האחד כואב את כאב זולתו, כך 

שכל אחד מוביל לכיוון אחר וכל אחד דואג לעצמו.

כל עם ישראל- אחים אנו. למרות המחלוקות הרבות ,בשעות קושי וצרה 

מגייס כל אחד מאתנו את כוחותיו על מנת לעזור ותרום לאחר.שבע"ה 

לא נשכח שאנחנו משפחה אחת גדולה,בנים לאותו אב. ושבע"ה יביא סוף 

לצרותינו ונראה בבניין בית המקדש במהרה.

והמאירי( שעל כוס תפוזים סחוט מברך 'בורא פרי העץ', שכאן יש תפוז 
שלם, שרק שינה מצב לנוזל. אבל רוב הפוסקים חולקים ולדעתם הברכה 
'שהכל' וכן דעת מרן. בדיעבד, אם בירך 'העץ' על מיץ התפוזים הנ"ל, יצא. 

שהרי זו מחלוקת. וכן הדין בשאר פירות וירקות הסחוטים.

מיץ לא טבעי: כל זה נכון במיץ טבעי שסחטו, ויודע שאכן יש שם פרי. 
אבל אם קנה מיץ תפוזים )מהמשקים הזולים(, שם יותר מתשעים אחוז 
מהמשקה זה מים וסוכרים אחרים, כך שאין שם פרי כלל וכלל. כאן ברכתו 

תהיה 'שהכל', וגם אם בירך בטעות 'העץ' לא יצא וברכתו לבטלה. 

ברכת התה, הקפה והשוקו: וכן לגבי תה, קפה או שוקו, יש אומרים לברך 
'העץ'. להלכה מברכים 'שהכל'. אבל גם פה, כיוון שיש מחלוקת, בדיעבד 
אם בירך 'העץ' על הקפה והשוקו, או 'האדמה' על התה, יצא. כיוון שמגדלים 
את פולי הקפה והשוקו, או את עשבי התה בשביל זה. דבר נוסף, אומר 
הבא"ח )רב פעלים( שאם יש לפניו קפה ופרי העץ, אם יקדים לברך 'העץ' 
על הפרי, לא יוכל לברך 'שהכל' על הקפה, שאולי נפטר בברכת 'העץ' של 

הפרי. ולכן יקדים לברך 'שהכל' על הקפה. 

סיפור לשבת | עמרם פרץ 

הלכה למעשה | הרב איתמר לוי 

וּתְפִלַּת צַדִּיקִים יִשְׁמָע    הרב הראל יעקב הי"ו

קולם קצת שיענו עליהם שנים ושלושה אנשים הסמוכים להם. )כה"ח אות לב'(. ע"כ. 
יג. ועוד עיין בזה בהלכה ברורה סימן נ"ו )אות ח'( ובבירור הלכה שם כתב שה'ברכי 
יוסף' כתב בשם מהר"ר יעקב מולכו שאם כמה אומרים קדיש כולם ביחד, ואי אפשר 

לענות שנים או שלושה קדישים, יענה אחר הראשון דוקא. ע"כ. 
יד. ובקצוש"ע  ילקו"י )אות כ"ו( כתב, כשאומרים שנים או שלושה יחד קדיש והאחד 
מקדים את חבירו, אם כל אחד בא בתוך כדי דבור של חבירו, יש אומרים שימתין 
לאחרון ויענה אמן אחד ויעלה לכולם. וכן יכול להקדים ולענות אמן אחר הראשון 
ויעלה לו גם לשני. ויש שנוהגים לענות אמן ואמן על שניהם. ואם יש הפסק ביניהם 
אחר תוך כדי דיבור, יענה אמן אחר כל אחד ואחד. ע"כ. ועוד עיין בהלכה ברורה 

סימן ס"א )אות כ"א(. באופן ששומע שתי ברכות שונות כאחת.

לע"נ אסתר דגן בת 
זוהרה ז"ל

לע"נ דוד ברוך 
קקון בן מזל הי"ד

לע"נ עזר ואליאן 
דרמון ז"ל

לע"נ חנניה בוהדנה 
בר חנה ז"ל

לע"נ נפתלי כהן 
בר אמימה ז"ל

לע"נ תמר לוי בת 
רחל ז"ל

לע"נ דורית עמוס 
בת מרים ז"ל

לע"נ סרח יחזקאל 
בת חביבה ז"ל
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לע"נ יוסף אוחנה 
בן חנה ז"ל


